

مداخلة

السيد تاليب أوزون

الأمين العام للجمعية الوطنية الكبرى في تركيا

حول

"الإجراءات الصديقة للبيئة في البرلمان"

دورة جنيف

آذار/مارس 2024

1/5



مداخلة

السيد تاليب أوزون

الأمين العام للجمعية الوطنية الكبرى في تركيا

حول

"الإجراءات الصديقة للبيئة في البرلمان"

في جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية

زملائي الأعضاء،

- يسعدني أن ألقى كلمة في اجتماع جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية.
- كما تعلمون، شهدت الإدارة العامة تغييرات كبيرة في تركيا وفي العديد من البلدان الأخرى حول العالم في العقدين الماضيين. ويهدف ضمان خدمات أفضل للمواطنين، تم تنفيذ سياسات لزيادة كفاءة الإدارات العامة وإنتاجيتها.
- واعتباراً من اليوم، نشهد أن الجهود الحالية تركز على الأساليب المستدامة للمساهمة في التحول الأخضر من خلال استخدام التقنيات المبتكرة.
- إذ يحظى تنفيذ مثل هذه السياسات بأهمية قصوى.
- لن يكون من الممكن تحقيق هدف اتفاقية باريس للمناخ المتمثل في التعامل مع زيادة درجة الحرارة العالمية إلى أقل من درجتين مئويتين لفترة ما بعد العام 2020 إلا إذا تم تنفيذ هذه السياسات من قبل الأطراف.
- ترد مجموعة متنوعة من السياسات في هذا الصدد؛ من الطاقة المتجددة إلى إعادة التدوير، ومن رفع الوعي البيئي إلى جعل عادات الإنتاج والاستهلاك مراعية للبيئة.



- أود أن أشرح بإيجاز الأنشطة التي تم تنفيذها فيما يتعلق بهذه السياسات من قبل الجمعية الوطنية الكبرى في تركيا.
- تقع مؤسستنا في مجمع بمساحة مفتوحة تبلغ 444,760 متراً مربعاً ومساحة مغلقة تبلغ 260,000 متراً مربعاً.
- لقد قمنا بتنفيذ ولا زلنا نبذل جهوداً مستمرة في ممارسات مهمة لزيادة نسبة الطاقة المتجددة في تلبية احتياجات الطاقة في مجتمعاتنا ومباني الخدمات.
- ويشكل توليد الكهرباء من الطاقة الشمسية على أسطح المناطق الداخلية ذات الصلة جزءاً هاماً من هذه الجهود.
- ومن خلال الألواح الشمسية التي سنقوم بتركيبها فقط على أسطح المطاعم في مجتمعنا، سنتمكن من تلبية 36% من استهلاك الكهرباء السنوي المطلوب وتقليل البصمة الكربونية لبرلماننا بحوالي 278 طنناً سنوياً.
- في مركبات الخدمة، بدأ استخدام مركبات العلامة التجارية TOGG، التي تمثل فخراً محلياً ووطنياً، بالإضافة إلى المركبات الكهربائية لنقل الأفراد والمواد، وكذلك لخدمات الاستجابة الطارئة للأعطال الفنية.
- وبهذه الطريقة، تنخفض نسبة الانبعاثات الكربونية في الغلاف الجوي مقارنة بمركبات الوقود الأحفوري، مما يساهم في منع التلوث الهوائي والصوتي واتخاذ خطوة حاسمة نحو برلمان صديق للبيئة.
- وبالمثل، نهدف إلى استكمال إمداد المياه الساخنة المستخدمة في مباني الخدمات من خلال أنظمة تجميع الطاقة الشمسية بدلاً من الغاز الطبيعي في العام 2024. وبفضل هذه الممارسة، نتوقع توفير 21 ألف متر مكعب من الغاز الطبيعي سنوياً.
- ومن ناحية أخرى، فإن استخدام الموارد المتاحة بكفاءة والوعي بتوفير الطاقة أهم بكثير من جميع الإجراءات التي سنتخذها.
- ومع نظام أتمتة البناء الذي تم تطبيقه منذ العام 1998، يمكننا التحكم عن بعد في جميع الأجهزة المستهلكة للطاقة والتأكد من كفاءة استخدامها.
- بالإضافة إلى ذلك، مع نظام التحكم الآلي بالإضاءة، يمكننا إيقاف أنظمة الإضاءة في غرف النواب حيث لا توجد أعمال بعد منتصف الليل من خلال إشارة الإطفاء، وبالتالي توفير الطاقة الكهربائية.



- علاوة على ذلك، نحن نوفر 50 بالمائة من الطاقة سنوياً بعد استبدال 150 جهاز إضاءة بقوة 400 واط، المستخدمة في الإضاءة الخارجية لمبنى الجمعية الوطنية الكبرى في تركيا، بأجهزة إضاءة LED بقوة 200 واط.

- بفضل شهادة نظام إدارة الطاقة التي حصلنا عليها منذ العام 2015، تم إنشاء سجلات مراقبة الطاقة لـ 367 محركاً ومضخة تُستخدم في المباني الخدمية. بهذه الطريقة، يمكننا الاحتفاظ بسجلات استهلاك الطاقة للآلات المعنية وقياس كفاءتها.

- كما أننا نعمل بوعي لتترك بيئة صالحة للعيش للأجيال القادمة.

- لقد سعينا جاهدين لتقليل الآثار البيئية السلبية التي قد تنشأ عن أنشطتنا مع نظام الإدارة البيئية لدينا منذ العام 2014.

- وفي هذا الصدد، وبفضل جهود ممثلنا للبيئة ومنسق البيئة والموظفين المسؤولين عن إدارة النفايات في مؤسستنا الإدارية، أصبحنا قادرين على متابعة التغييرات التشريعية اللازمة واللوائح التنفيذية عن كثب وإجراء التحسينات اللازمة لزيادة فعالية النظام.

- وفي نطاق مشروع "صفر نفايات" الذي انطلق في العام 2017 وينفذ تحت رعاية حضرة السيدة أمينة أردوغان، زوجة معالي الرئيس رجب طيب أردوغان، يتم ضمان الاستخدام الفعال للموارد وتشجيع عادات الإنتاج والاستهلاك المستدامة.

- وكجزء من المشروع، تم تقديم دورات تدريبية لـ 15 ألف موظف عمومي في جميع أنحاء البلاد وتم وضع تشريع "صفر نفايات" من خلال اللوائح القانونية. وقد تم تنفيذ هذا التشريع في المؤسسات العامة، وخاصة رئاسة الجمهورية التركية والجمعية الوطنية الكبرى في تركيا.

- ولقد اكتسب مشروع "صفر نفايات"، أكبر حركة بيئية في تركيا، شهرة على المستوى الدولي من حيث جمع كافة شرائح المجتمع تحت سقف واحد.

- وفي هذا الصدد حصل المشروع على "جائزة العمل لأهداف التنمية المستدامة" من برنامج الأمم المتحدة الإنمائي في العام 2021.

- وبالمثل، ونتيجة للمبادرات التي كانت تركيا الراعي الرئيسي لها وشاركت في رعايتها 105 دول، تم إعلان "30 آذار/مارس" "اليوم العالمي لصفر نفايات" في الدورة السابعة والسبعين للجمعية العامة للأمم المتحدة.



- من ناحية أخرى، وتماشياً مع تعليمات رئيس الجمعية الوطنية الكبرى في تركيا، بدأنا في تنفيذ "برلمان خالٍ من الورق" اعتباراً من تشرين الثاني/نوفمبر 2023.

- كجزء من المشروع، قمنا بتخفيض عدد تقارير اللجان المطبوعة من 805 نسخة لتوزيعها على النواب ووحدات التنظيم الإداري قبل اجتماعات الجمعية العامة إلى 195. نحن نوفر إمكانية الوصول إلى تقارير اللجان بشكل أكثر فعالية من خلال الموقع الإلكتروني وتطبيقات الهاتف المحمول.

- وبذلك نكون قد خفّفنا 23.2 مليون صفحة من الورق المستخدمة فقط في الأنشطة التشريعية في الدورة التشريعية إلى 5.6 مليون صفحة. وبالتالي، نتوقع توفير حوالي 17.6 مليون ورقة وخفض تكاليف الورق بنسبة 76 بالمائة.

- من خلال "نظام إدارة النفايات" الخاص بنا، نقوم بفصل جميع النفايات الخطرة وغير الخطرة من حيث نوعها وتخزينها في مناطق تخزين مؤقتة. وفي المرحلة النهائية، يتم تسليم هذه النفايات إلى الشركات المرخصة.

- بالإضافة إلى ذلك، نقوم بجمع وإعادة تدوير النفايات غير الخطرة مثل الورق والبلاستيك والزجاج والمعادن في وحدات منفصلة مع أنظمة فصل النفايات في مباني الخدمات لدينا.

- نتيجة لهذه الأنشطة، قمنا بإعادة تدوير 105 طن من الورق والكرتون، و2 طن من البلاستيك، و3 طن من الزجاج، و1 طن من المعدن اعتباراً من العام 2023.

- وقمنا أيضاً بإعادة تدوير 4250 لتراً من مخلفات الزيوت النباتية، و1500 لتراً من مخلفات زيوت المحركات، و600 كجم من النفايات العضوية.

- أنقذنا 1768 شجرة من خلال إعادة تدوير الورق والكرتون فقط. بالإضافة إلى ذلك، قمنا بتوفير 530 ألف كيلو وات/ساعة من الطاقة و4 مليارات طن من المياه نتيجة لجميع أنشطتنا.

- في الواقع، تسعى كل هذه الأنشطة لتحقيق هدف رئيسي واحد فقط: ترك عالم صالح للسكن للأجيال القادمة. إن التغير المناخي موجود في حياتنا وتأثيره يتزايد كل عام. وأود أن أذكركم بأن استخدام الموارد الطبيعية بفعالية وكفاءة كدول لم يعد خياراً بل ضرورة.

- وبهذه المناسبة، وأنا أختتم كلامي، أحييكم جميعاً وأتمنى لكم كل التوفيق في عملكم الرائع.



UNION INTERPARLEMENTAIRE

INTER-PARLIAMENTARY UNION

ASSOCIATION DES SECRETAIRES  
GENERAUX DES PARLEMENTS



ASSOCIATION OF SECRETARIES  
GENERAL OF PARLIAMENTS

**COMMUNICATION**

by

**Mr Talip UZUN**  
**Secretary General of the Grand National Assembly of Türkiye**

on

**“Environment friendly procedures in the Parliament”**

**Geneva Session**  
**March 2024**



## **COMMUNICATION**

**BY**

**MR. TALİP UZUN,**

**SECRETARY GENERAL OF GRAND NATIONAL  
ASSEMBLY OF TÜRKİYE IN ASSOCIATION OF  
SECRETARIES GENERAL OF PARLIAMENTS (ASGP)**

*Dear Colleagues,*

- I have the pleasure to address at the meeting of Association of Secretaries General of Parliaments
- As you know, public administration has undergone significant changes in Türkiye and in many other countries around the world in the last two decades. On the purpose of ensuring better services to citizens, policies was implemented to increase the efficiency and productivity of public administrations.
- As of today, we are witnessing that current efforts focus on sustainable approaches to contribute to green transformation through the use of innovative technologies.
- It has paramount importance to implement such policies.

- As the aim of Paris Climate Agreement of handling to increase the global temperature below 2°C for the post-2020 period is only possible if these policies are implemented by parties.
- There are variety of policy sets in this regard; from renewable energy to recycling, from raising environmental awareness to making production and consumption habits environmentally sensitive.
- I would like to briefly explain the activities which have been carried out regarding these policies as the Grand National Assembly of Türkiye
- Our institution is located on a campus with an open area of 444,760 m<sup>2</sup> and a closed area of 260,000 m<sup>2</sup>.
- We have implemented and continue our efforts significant practices to increase the share of renewable energy in the energy we need in our campuses and service buildings.
- Generate electricity from solar energy on the roofs of relevant indoor areas is an important part of these efforts.
- With the solar panels we will install only on the roofs of the restaurants in our campus, we will meet 36% of the annual electricity consumption needed and reduce the carbon footprint of our parliament by approximately 278 tons on an annual basis.
- In service vehicles, TOGG brand vehicles, which are our domestic and national pride, and electric transport vehicles have started to be used for personnel and material transportation



services and emergency response services to technical malfunctions.

- In this way, low carbon emissions are emitted to the atmosphere compared to fossil fuel vehicles, thus contributing to the prevention of air and noise pollution and taking an crucial step towards an environmentally friendly parliament.
- Similarly, we aim to complete the supply of hot water used in service buildings through solar collector systems instead of natural gas in 2024. Thanks to this practice, we expect to save 21,000 cubic meters of natural gas annually.
- On the other hand, using existing resources efficiently and having energy saving awareness is much more important than all the measures we will take.
- With the Building Automation System that have been implemented since 1998, we remotely control all energy-consuming devices and ensure their efficient use.
- Additionally, with the lighting automation system, we can terminate the lighting systems in the rooms of MPs where there is no work after midnight with a turn off signal, thus saving electrical energy.
- Furthermore, we are saving 50 percent energy annually following that replaced 150 400-watt lighting equipment used in the exterior lighting of the Building of the Grand National Assembly of Türkiye with 200-watt LED lighting equipment.

- With the Energy Management System certificate we have held since 2015, energy monitoring records have been created for 367 motors and pumps used in service buildings. In this way, we can keep energy consumption records of the relevant machines and measure their efficiency.
- We also act with the awareness of leaving a livable environment for future generations.
- We have been striving to minimize the negative environmental impacts that may arise from our activities with the environmental management system we have had since 2014.
- In this regard, with efforts of our representative of environment, coordinator of environment and waste officer employees in our administrative organization, we are able to closely follow the necessary legislative changes and implementing regulations and make the necessary improvements to increase the effectiveness of the system.
- In the scope of the "zero waste" project, launched in 2017 and carried under the auspices of H.E. Mrs. Emine ERDOĞAN, spouse of H.E. President Recep Tayyip ERDOĞAN, ensures efficient use of resources and encourages sustainable production and consumption habits.
- As part of project, trainings were provided to 15 thousand public officials across the country and "zero waste" legislation was established through legal regulations. This legislation have been implemented in public institutions, particularly Presidency of the Republic of Türkiye and the Grand National Assembly of

Türkiye.

- Turkey's largest environmental movement in terms of bringing all segments of society together under the same roof, the "Zero Waste" project has gained prominence on international scale.
- In this regard, the project was awarded the "Sustainable Development Goals Action Award" by the UN Development Program (UNDP) in 2021.
- Similarly, as a result of the initiatives in which Turkey was the main sponsor and 105 countries were co-sponsors, "March 30" was declared "International Zero Waste Day" at the 77th Session of the UN General Assembly.
- On the other hand, in line with the instructions of Speaker of the Grand National Assembly of Türkiye, we have started to implement a "paper-free parliament" as of November 2023.
- As part of project, we reduced the number of commission reports printed in 805 copies to be distributed to MPs and administrative organization units before the General Assembly meetings to 195. We provide access to commission reports much more functional through website and mobile applications.
- In this way, we will reduce the 23.2 million pages of paper used only for legislative activities in a legislative period to 5.6 million pages. Thus, we expect to save approximately 17.6 million sheets of paper and reduce paper costs by 76 percent.
- With our "waste management system", we separate all hazardous

and non-hazardous wastes in terms of their type and store them in temporary storage areas. At the final stage, these wastes are delivered to licensed companies.

- In addition, we collect and recycle non-hazardous wastes such as paper, plastic, glass and metal in separate units with waste separation systems in our service buildings.
- As a result of these activities, we recycled 105 tons of paper and cardboard, 2 tons of plastic, 3 tons of glass and 1 ton of metal as of 2023.
- We also recycled 4250 liters of vegetable waste oil, 1500 liters of waste motor oil and 600 kilograms of organic waste.
- We have saved 1768 trees from paper and cardboard recycling alone. In addition, we have saved 530 thousand kilowatt-hours of energy and 4 billion tons of water as a result of all our activities.
- In fact, all these activities have only one major goal: to leave a habitable world for future generations. Climate change is in our lives and its impact is increasing every year. I would like to remind you that using natural resources effectively and efficiently as countries is no longer a choice but a necessity.
- On this occasion, as I conclude my remarks, I greet you all and wish you all the best in your tremendous work.